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Finance, databáze, kobaltový ozařovač aneb zasedání
Akademického senátu UK
Akademický senát UK se na svém posledním zasedání v letošním akademickém roce sešel v pátek 4. června. Stejně
jako minule předsedal jednání jeden z místopředsedů. Nebylo to z důvodu, že by nebyl přítomen předseda AS UK prof.
Hampl. Pouze rozumně usoudil, že bude dobré, aby si i jiní členové předsednictva AS UK vyzkoušeli vést 4-5hodinové
zasedání. Tentokrát touto zkouškou prošel Pavel Vychytil. Uvidíme, který místopředseda AS UK povede jednání příště.
Program zasedání měl celkem 17 bodů. Jako tradičně bylo součástí jednání vystoupení J. M. rektora a prorektorů UK.
Pan rektor podal senátu informaci o Právnické fakultě UK. Požádal 6 domácích i zahraničních odborníků, aby posoudili
stav a koncepci fakulty. V době červnového zasedání senátu dva posudky ještě chyběly. Po jejich vypracování se všichni
posuzovatelé s J. M. rektorem sejdou a společně situaci prodiskutují. Dále se J. M. rektor zmínil o financích. Vysoké
školy požadují, aby ve státním rozpočtu pro rok 2005 došlo k navýšení finančních prostředků pro VŠ. Pokud by každý
rok byly tyto finance navýšeny o 2,5 miliardy korun, tak by Česká republika mohla v roce 2008 dosáhnout standardu
Evropské unie. J. M. rektor by chtěl, aby byl více transparentní systém hodnocení výzkumných záměrů.

Databáze odborníků
Prorektor UK Michal Šobr informoval Akademický senát UK o dokončení databáze univerzitních odborníků. Nyní je v
této databázi 500 lidí (nejvíce z oblasti lékařství a přírodovědy), kteří budou k dispozici médiím. Když novinář bude pro
nějaké téma potřebovat názor odborníka, tak v seznamu podle specializací nalezne jeho jméno a přes oddělení vnějších
vztahů se s ním zkontaktuje. Cílem je, aby se dostatečně v médiích prezentovali odborníci z UK. Tato aktivita si určitě
zaslouží podporu. Na UK působí řada odborníků, které široká veřejnost nezná. Často tato skutečnost vyplývá z faktu,
že novináři se zkrátka raději obracejí na lidi, s nimiž už spolupracovali. Tito lidé jsou většinou rychle k zastižení. Kdo
sleduje média, tak ví, že u mnoha témat se zvláště v televizi objevují stále stejné tváře. Člověk může pak získat dojem,
že v celé republice ekonomice rozumí pouze Ševčík a psychiatrii Cimický. Databáze by měla být jednou z cest, jak
dostat do médií specialisty z UK.
Prorektor UK Šobr mluvil také o aktivní politice prezentace. Univerzita by měla nabízet médiím témata i s odborníky.
Velmi nadějně se rozvíjí spolupráce s Českým rozhlasem, kde by univerzita také měla získat prostor pro prezentaci
své činnosti.
Kancléř UK Jelínek informoval senátory o spuštění nového webu UK. V létě bude zpracována i anglická verze. Od
července zkušebně funguje na několika fakultách nový informační systém, který by měl být dokončen v únoru příštího
roku.

Kobaltový ozařovač
Akademický senát UK na svém zasedání schválil Výroční zprávu o činnosti UK v Praze za rok 2003 a také Výroční
zprávu o hospodaření UK. Z druhé zprávy vyplývá, že hospodaření UK je tvořeno financemi od státu, vlastními příjmy
z hlavní činnosti a příjmy z doplňkové činnosti. Zvýšil se objem peněz ve stipendijním fondu. Zásluhu na tom mají ti
studenti, kteří již studují velmi dlouho, a proto musí platit poplatek za studium. Dostáváte-li nějaké stipendium, važte si
tzv. věčných studentů, protože jsou to oni, kteří pomáhají zlepšit vaši finanční situaci. Překvapení mezi senátory vyvolala
informace, že stipendijní fond se daní 30 procenty. Zde je trochu zdravý rozum v koncích, protože by čekal minimální daň.
Ministerstvo financí uplatňuje bohužel patrně tento pohled – jak je nějaká skupina, z níž ty peníze na daně dostaneme,
tak toho musíme využít, i když to je ta skupina, která volá, že by měla dostat ze státního rozpočtu více.
Akademický senát UK také schválil poskytnutí finančních prostředků na jednotlivé havárie a
celouniverzitní aktivity (např. 2 840 000 korun na průkazy studentů a zaměstnanců UK, 795
000 korun na dofinancování Informačního systému UK, 810 000 korun na překlad relevantních
vnitřních předpisů a stránek webovské prezentace UK). Při projednávání tohoto bodu se prokázalo,
že zasedání AS UK může být místem, kde senátor získá nové vědomosti. Někteří senátoři se
pozastavovali nad tím, že LF v Hradci Králové požaduje celých 685 500 korun na II. etapu vyřazení
kobaltového ozařovače z provozu. Zástupci uvedené fakulty nám poskytli informace, co to vlastně
je kobaltový ozařovač. Hlavně nám ovšem popsali celou složitost vyřazení takového ozařovače.
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Řada z nás pochopila, že ta akce je na stejné úrovni jako likvidace jaderné bomby. Byli jsme ve
výsledku rádi, že nás akce ozařovač stojí jen 685 500, protože nám bylo vysvětleno, že by taky
mohla stát několik milionů.
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Žhavé téma - koleje
Akademický senát UK vyslovil souhlas s předloženým návrhem změny vzoru Smlouvy o ubytování
ve vysokoškolských kolejích UK. Problém kolejí bude asi vůbec horkým tématem podzimu 2004.
Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy předpokládá, že od 1. ledna 2005 půjdou dotace na
ubytování přímo studentům, kteří si sami rozhodnou, zda si budou platit kolej nebo podnájem. Podle
návrhu nebude mít na tuto dotaci nárok student, který na nějaké fakultě určité studium nedokončil.
Diskutabilní je datum spuštění této změny. Nové smlouvy na kolejní ubytování v akademickém roce
2004-2005 podepíší studenti již v září a v průběhu ubytování se situace změní, přičemž logicky se ta
změna bude muset projevit také ve výši kolejného.

Velmi problémová se jeví skutečnost, že změna se týká pouze bydlení. Systém dotací na stravování zůstává v dosavadní
podobě, i když by podle mého názoru bylo rozumné, aby se současně měnily dotace na ubytování a stravování. Nevím,
zda by také bylo tak neuskutečnitelné načasovat tyto změny na začátek nového akademického roku. Každopádně o
kolejích se bude určitě na podzim hodně diskutovat, nejen z výše uvedených důvodů. Čtenáři novin jistě zaregistrovali,
že se média věnují otázce ubytování turistů na kolejích v průběhu akademického roku. Bydlel jsem na koleji dlouhá
léta. Vzpomínám si, jak u kolejí stály nejrůznější turistické autobusy. Taky mi bylo záhadou, zda jsme již dosáhli stavu
ubytování absolutně všech žadatelů o kolej, když můžeme poskytovat ubytovací kapacity někomu jinému než studentům,
pro které by snad měly být vysokoškolské koleje primárně určeny. Lze tedy skutečně očekávat, že koleje se stanou
námětem jednání předsednictva AS UK, sociální komise UK a posléze i celého Akademického senátu UK, který se v
novém akademickém roce poprvé sejde v pátek 8. října.
Petr Bednařík


